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1. Koniec vojenskej suverenity?

Slovenské ministerstvá obrany a zahraničných vecí pripravujú dohodu so Spojenými štátmi, ktorá
môže výrazným spôsobom obmedziť suverenitu Slovenska. Deje sa to už na druhý pokus. Dokument
sa volá dohoda o vojenskej spolupráci a de facto umožňuje zriadiť na Slovensku americké vojenské
základne.

Konkrétne: má ísť o vojenské letecké základne v Malackách a Sliači. Časť týchto letísk sa má
odovzdať do výlučného užívania amerických ozbrojených síl. Americká armáda bude priestory v
plnom rozsahu využívať, riadiť a kontrolovať. Formálne budú základne majetkom Slovenskej
republiky a nebudú mať štatút stálej americkej vojenskej základne, reálne však budú v istej forme
dlhodobého bezplatného „prenájmu“ pre ozbrojené sily Spojených štátov.

Základne majú slúžiť na rozmiestňovanie, skladovanie a prepravu americkej vojenskej techniky
(vrátane ťažkej), munície a „nebezpečných materiálov“.

Dohoda má paušálne autorizovať Spojené štáty prakticky na akékoľvek vojenské využitie základní:
„Rozmiestnený materiál ozbrojených síl USA bude využitý výlučne na použitie ozbrojenými silami
USA. Ozbrojené sily USA budú mať výlučnú kontrolu nad prístupom k takémuto rozmiestnenému
materiálu, jeho používaním a nakladaním s ním a budú mať neobmedzené právo kedykoľvek takýto
rozmiestnený materiál vyviezť z územia Slovenskej republiky.“

Možnosti slovenskej vlády kontrolovať využívanie základní v rukách americkej armády sa majú
dohodou obmedziť na minimum. Slovensko sa má napríklad zaviazať, že nebude vyžadovať
spolupodpis rozkazov na presun ozbrojených síl NATO.

Dokument je na viacerých miestach ozdobený frázami o plnom rešpektovaní suverenity Slovenska a
slovenskej vlády, no vo výsledku suverenitu obmedzuje – a vojenské priestory v Malackách a Sliači
odovzdáva do rúk cudzej moci.

Treba dodať, že dohoda o vojenskej spolupráci nie je nijako výnimočná, podobné dohody majú
Spojené štáty s viacerými členskými štátmi NATO (hoci rokovania o pravidlách boli dlhé a náročné).
Američania už roky príležitostne využívajú letisko v Kuchyni a jeho okolie na cvičnú streľbu a cvičné
bombardovanie. Problém je skôr v tom, či je navrhovaná dohoda vyvážená alebo len jednostranne
výhodná.

Keďže dokument sa volá dohoda a je len v pripomienkovom konaní, slovenská vláda by mala žiadať,
aby jej konečná podoba posilnila právomoci slovenskej strany.

Je predsa neprijateľné, aby Slovensko nemalo účinnú kontrolu nad tým, čo a s akým účelom (a proti
komu) sa bude skladovať v slovenských vojenských priestoroch. Na takéto vážne rozhodnutia by sa
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mal vyžadovať súhlas slovenskej vlády, vrátane právomoci kontrolovať materiál vo vojenských
skladoch.

 

 

Čisto hypoteticky – ak by sa mal na slovenskom území skladovať americký vojenský materiál či
zbrane, ktoré protivník vyhodnotí ako nebezpečné, základne by mohli byť v prípade stupňovania
konfliktu terčom preventívneho úderu. Američania by v takomto krajnom prípade riskovali len to, že
prídu o jeden z vysunutých východoeurópskych skladov. Slovensko a obyvatelia oblasti by riskovali
oveľa viac…

Slovenskej vláde by sme mohli odporučiť, aby si návrh dohody prečítala. A aby text upravila do
podoby skutočnej dohody dvoch strán. Nie do podoby domácej úlohy, ktorú majú poslušne vykonať
Korčok s Naďom.

2. Reforma nemocníc

Hegerovej vláde sa podarilo pretlačiť plán na veľkú reformu nemocníc. V skratke: lokálne nemocnice
sa majú zmenšiť. Väčšie štátne nemocnice sa majú posilniť a modernizovať. A slabšia dostupnosť
nemocníc a zredukovaných lôžok sa má kompenzovať zvýšením počtu ambulancií.

Na papieri reforma vyzerá pekne. Nemocnice nemôžu poskytovať všade všetko. Chýbajú na to zdroje.
Ak majú udržať krok, mnohé z nich sa musia buď špecializovať, alebo zmenšiť. A investovať sa má do
menšieho okruhu centrálnych nemocníc. Pekne vyzerá aj výkres, na ktorom vidieť viac ambulancií.

Ak sa od papierov presunieme do reality a k praktickej stránke, veci sa komplikujú.

V prvom rade je nezmysel plánovať redukciu nemocničných lôžok v čase pandémie. Čiže v čase, keď
sú nemocnice na hrane kapacít. Je to hazard s dostupnosťou zdravotnej starostlivosti. Jednoducho:
na takéto experimentálne zásahy do siete nemocníc je ten najhorší čas.

Veľmi naivne vyzerá aj predstava ministra, že menší počet lôžok vykompenzujú nové ambulancie.
Keďže Slovensko trpí nedostatkom lekárov a sestier, je to len virtuálna schéma. Nie plán. Navyše,
práve dnes sme svedkami toho, že prax vyzerá opačne. Ambulancie odmietajú vyšetriť a liečiť
kovidových pacientov. Tí potom zákonite vyšetrenia a liečbu absolvujú v nemocniciach.

A nakoniec: Lengvarskému celkom unikajú priority. Témou dňa by malo byť posilnenie infekčných
oddelení nemocníc a motivačné balíky pre lekárov, aby neodchádzali (alebo aby sa vrátili). Na
skladoch máme stovky novonakúpených umelých ventilácií, ktoré nemá kto obsluhovať. V čase tretej
vlny pandémie je v prevádzke menej ventilácií ako pred rokom.

Ak ministerstvo nevie využiť umelé pľúcne ventilácie, ktoré nakúpilo, ťažko môžeme očakávať, že
úspešne zvládne náročnejšie výzvy.
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Takže: skúsme najskôr dotiahnuť do konca naliehavé priority. Napríklad „posilnenie“ lôžok s
ventiláciou na úroveň spred roka. A „posilnenie“ ambulantnej starostlivosti na úroveň spred dvoch
rokov.

Až potom, keď sa to podarí, si môžeme dávať smelšie úlohy.

Mimochodom, ak sa budú ďalej redukovať počty lôžok, hrozbu lockdownov – a nátlak na ďalšie kolá
očkovania – budeme riešiť aj pri podstatne menších epidémiách, ako je tá súčasná. A to asi nie je
zámer reformistov z tímu Lengvarského.

Alebo?

3. Inflácia predbieha rozpočet

Igor Matovič sa tento týždeň predviedol dvoma spôsobmi. Vo štvrtok vstúpil do kampane zameranej
na dobrovoľné očkovanie ľudí zo skupiny 60+. Vysvetlil im, že ich možno čaká tvrdý ochranný
lockown, všetkých, očkovaných aj neočkovaných. Lebo vraj niet inej cesty, ako ich zachrániť pred
omikronom.

Druhá vec, o ktorú sa postaral, je tiež virtuálnej povahy: štátny rozpočet 2022. Zrejme dopadne veľmi
podobne ako rozpočet na tento rok. Bude sa upravovať, lebo všetko podstatné bude inak.

V návrhu rozpočtu sa rátalo s makro-východiskami, ktoré už v čase schvaľovania nesedeli.

Medzi najväčšie problémy budúceho roka bude patriť prudký rast cien. Vysoká inflácia má zasiahnuť
Spojené štáty aj Európsku úniu. V návrhu rozpočtu sa rátalo s infláciou vyššou ako štyri percentá, no
spresnené odhady zrejme už čoskoro porastú. Očakáva sa, že skokovo narastú hlavne ceny energií
(elektrina a plyn), palív, dopravy a následne aj základných potravín a služieb.

Žiaľ, v rozpočte sa veľmi neráta s opatreniami na tlmenie rastu cien alebo na kompenzácie pre
najviac zasiahnuté sektory (a rodiny).

Ďalšou premennou, ktorá sa zrejme v rozpočte bude upravovať, je hospodársky rast, resp.
pandemické prognózy. V pôvodnom návrhu rozpočtového plánu sa dočítame, že tretia vlna má byť
miernejšia než druhá a že jej vrchol mal nastať v polovici októbra…

Kombinácia ďalších lockdownov v Európe, ktoré spomalia oživenie, a rýchleho rastu cien, čo
zasiahne rozpočty firiem a domácností, zrejme dočasne schladí dopyt po nových autách. A to zas
môže skomplikovať rozbeh priemyslu na Slovensku, ktorý je závislý od automobilového trhu.

Jednoducho, mnohé východiská rozpočtu budú neplatné ešte predtým, ako zákon roka 2022
nadobudne účinnosť.

Nie je to chyba Matoviča ani úradníkov na ministerstve. V čase ďalších vĺn pandémie, európskych
lockdownových opatrení a zrýchlenej inflácie je nemožné trafiť všetky východiská rozpočtu presne.

Celkom istá je len jedna vec: plány koaličných lídrov na dlhový, výdavkový a daňový strop sú
nereálne.

Pravdepodobnejšie je to, že všetky veličiny porastú. Spolu s rastom cien.

4. Opustený Julien Assange

V prehľade nemôžeme obísť príbeh Juliena Assangea. Britský odvolací súd pred týždňom zrušil
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rozhodnutie nižšieho súdu, ktorý chránil Assangea pred vydaním do Spojených štátov (uvádzali sa
okrem iného aj zdravotné dôvody).

Nové rozhodnutie súdu je smutné. Cítiť za ním skôr politické motívy ako právne. Assange je
austrálsky občan na britskom území a jeho vydanie do Spojených štátov je silne problémové.

Samozrejme, platí, že zakladateľ projektu WikiLeaks porušil pravidlá a zákony, vrátane trestného
zákona Spojených štátov. No rovnako platí aj to, že konal vo verejnom záujme. WikiLeaks zverejnila
dokumenty, ktoré odhaľovali zverstvá amerických vojakov v Iraku a Afganistane a korupciu v pozadí
„bezpečnostnej politiky“. Mnohí Assangea považujú za etického heckera, odvážneho vydavateľa a
investigatívneho aktivistu. A nie sú ďaleko od pravdy.

Assangeovi slúži ku cti, že nepracoval na objednávku, nenaháňal granty od politických mimovládok,
neútočil na slabších súperov (lokálnych oligarchov a lokálnych lídrov, ktorí stoja v ceste tým
globálnym). Vybral si toho najsilnejšieho súpera – bezpečnostné služby dominantnej veľmoci.

A zaplatil za to. Roky bol prenasledovaný a na úteku. Aktuálne tretí rok sedí v britskej väzbe s
podlomeným zdravím. Toto všetko by sa malo v jeho kauze zohľadniť.

A optimálne rovnakým metrom, aký sa používa na iných aktivistoch.

Assange konal v pevnej viere, že jeho ochrancom a spojencom bude slobodná západná spoločnosť.
Alebo aspoň jej veľká časť. A nezávislé médiá.

Zmýlil sa.

Škoda.

Americké úrady sa nepokúšajú zakrývať, že im v prípade Assangea ide o precedens. Teda o prísny
trest, aby sa podobné prípady neopakovali.

A celkom sa im darí.

Kto dnes skúma a odhaľuje pozadie bezpečnostnej pandemickej politiky? Kto sa dnes zaujíma o
utajené časti zmlúv medzi farmaceutickými firmami a vládami? Kto odhaľuje väzby vplyvných
biotechnologických spoločností na výskumné laboratóriá, v ktorých sa experimentálne manipuluje s
vírusmi a očkovacími látkami? Takmer nikto.

Svet funguje podľa predstáv „autorít“. Časť spoločnosti vzorne poslúcha a čaká na ďalšie úlohy. Tí
druhí sú vytláčaní na okraj spoločnosti ako nebezpeční dezoláti. A vinníci tretej vlny pandemickej
krízy.

Prípad Juliena Assangea ukazuje jednu starú pravdu: ak sa niečoho vlády a architekti bezpečnostnej
politiky boja, tak je to to svetlo.
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